

磁共振成像

月刊
总第171期
2010年1月创刊

2026年第17卷第9期
2026年9月20日出版

刊名题写：时任第十一届全国人大常委会副委员长韩启德

主管单位 中华人民共和国国家卫生
健康委员会

主办单位
中国医院协会
首都医科大学附属北京天坛医院

终身名誉主编 戴建平

主 编 金征宇
副主编 陈 敏 程敬亮 付海鸿
贺光军 洪 楠 刘士远
马 林 宋 彬 田 捷
王梅云 鲜军舫 严福华
赵心明

社 长 贺光军
编辑部主任 王志强
责 任 编 辑 贺光军 王 婷
顾立萍 江 俊
张 琴 王志强
责 任 校 对 张 琴 江 俊
出 版 单 位 《磁共振成像》
杂志社有限公司
地 址 北京市西城区宣武门东大街
22号楼一层020号

发行范围 公开
发行单位 本刊发行部

国内发行 中国邮政集团有限公司
北京市报刊发行局
邮发代号 2-855
国外总发行 中国国际图书贸易集团有限公司
国外发行代号 M 8958
印刷单位 北京科信印刷有限公司

电 话 010-67113815
E-mail editor@cjmri.cn
网 址 www.chinesemri.com
定 价 每册30元

国内统一连续出版物号
CN 11-5902/R

国际标准连续出版物号
ISSN 1674-8034

广告发布登记证号 京西市监广登字20170242号
本刊刊出的所有论文不代表本刊编委
会的观点，除非特别声明

目 次

特别关注

精准的体成分影像评价与临床应用述评

.....程晓光, 闫东, 王玲, 赵建 (1)

基于胸部CT体成分分析联合酰胺质子转移加权成像预测急性缺血性卒中
患者功能预后的价值

.....马长军, 张钦和, 黄依萍, 刘嘉慧, 王秀林,
李颖, 丛丰裕, 刘爱连, 刘晶, 王家正 (5)

基于腹部CT体成分分析结合扩散峰度成像术前预测T3~T4期直肠癌肿瘤
出芽级别的价值

.....陈安良, 张钦和, 李文豪, 谢素玲, 王秀林,
王洪凯, 孙祎楠, 魏强, 刘爱连 (16)

基于胸部CT体成分指标联合前列腺癌病灶与前列腺周围脂肪多参数
MRI预测神经侵犯的价值

.....王思齐, 张钦和, 王秀林, 陈丽华, 王洪凯, 孙祎楠, 刘爱连 (25)

身体质量指数和椎旁肌磁共振质子密度脂肪分数在慢性腰痛患者复发中的
临床价值

.....钟雨莹, 何波, 陈佳鑫, 李春丽, 张振光, 杨磊,
胡加耀, 杨俊涛, 罗明斌, 黄益龙 (34)

绝经后女性脂肪沉积对血浆致动脉粥样硬化指数的影响

.....苗淼, 韩昕恬, 高垒, 刘莹, 张伟, 赵建 (42)

论 著

临床研究

基于多模态MRI的肥胖儿童大脑结构与功能协同变化分析

.....李倩, 赵俊, 王心, 王瑞珠 (49)

自闭症谱系障碍患者静态与动态低频振幅异常及其与多巴胺/5-羟色胺系统的
空间相关性分析

.....谭金莎, 韩超, 司雨宁, 张淑婷, 王梅云 (55)

基于独立成分分析的帕金森病脑网络功能连接改变研究

.....王亚鹏, 崔晓峰, 赵贝贝, 胡涛, 林碧霞, 梁恒瑞 (62)

卒中后认知障碍脑功能多参数静息态磁共振成像研究

.....张艺瑶, 帕哈提·吐逊江, 伊木然·苏比, 艾尼卡尔江·艾合麦提,
徐蕊, 罕迦尔别克·库银, 王云玲 (69)

阻塞性睡眠呼吸暂停综合征患者APT信号改变及其与认知损伤的相关性研究

.....魏宏越, 卢雪婷, 林仕伟, 李烁, 邱迎伟 (75)

多延迟动脉自旋标记技术在评估后循环缺血性脑卒中患者流域性

灌注损伤中的价值

.....张宇婷, 阮奥, 李璐璐, 尚松安, 仇安琪,
植涛, 张洪英, 陈蓓蕾, 叶靖 (84)

基于 Jensen-Shannon 散度的脑血流网络构建:轻度认知障碍患者的图论分析

.....梁燕妮, 杨丹, 杨文霞, 康嗣如, 李一粟, 张静 (92)

基于体素水平 fMRI 分析针对缺血性卒中患者大脑半球偏侧化的影响

.....徐梦方, 邹忆怀, 许天骄, 崔方圆, 任毅, 韩笑 (102)

基于 HRMR-VWI 的前循环缺血性卒中初发与复发患者斑块及 Willis 环

解剖特征对比研究

.....王泽华, 何金龙, 高阳, 郝祥程 (110)

基于三维动脉自旋标记与时间依赖扩散 MRI 多参数联合模型鉴别脑胶质瘤术后

放疗后真性复发与假性进展的诊断效能

.....常浚玮, 胡万均, 韩玉萍, 李一粟, 丁雪, 张静 (118)

高分辨率 T2WI 融合小视野高清弥散加权成像在直肠癌术前 T 分期中的

应用价值

.....符帅, 朱攀, 胡美玉, 李文儒, 陈昶, 关依霖, 潘希敏 (129)

集成 MRI 联合 MUSE-DWI 技术术前评估直肠癌神经管侵犯:基于瘤体

及瘤周区域 MRI 定量参数分析研究

.....祝叶, 成东亮, 邓琦, 叶健凌, 杨本坤, 杨云竣, 刘健萍 (136)

³¹P 磁共振波谱对下肢外周动脉疾病患者小腿骨骼肌能量代谢的评估

.....钟思怡, 张钦和, 王诗耕, 林良杰, 彭晶, 徐晓昉,
宋清伟, 王家正, 纪东华, 刘爱连 (144)

基础研究

炎症靶向 MRI 分子探针小鼠急性缺血性脑卒中的可视化与神经保护治疗研究

.....姜文慧, 黄沁雯, 南巾, 夏春冬, 张军 (152)

技术研究

0.55 T 与 1.5 T MRI 3D-UTE 序列在不同呼吸时相下肺实性结节直径测量

及图像质量比较

.....张羿, 张会杰, 李玮, 汪翔, 马帅, 邱建星, 刘佳 (162)

病例报告

双侧肾脏原发不同亚型肾细胞癌的 CT 与 MRI 表现:1 例报告并文献复习

.....张琪, 刘建强, 韩思彤, 赵建洪 (172)

综述

针刺神庭穴治疗认知障碍中枢效应的 rs-fMRI 研究与展望

.....侯玉, 王杨, 彭彩亮, 赵彬, 李晓陵 (175)

针刺治疗缺血性卒中后认知障碍的结构与功能 MRI 研究进展

.....彭彩亮, 王杨, 王鹏, 李晓陵 (183)

基于影像数据的机器学习方法在预测急性缺血性脑卒中预后中的进展

.....周宝珍, 陈飞 (190)

磁共振质子密度脂肪分数在肝外脂肪定量中的研究进展

.....邝岚琼, 程禹, 朱勇, 杨利霞 (199)

封面文章

前列腺癌(prostate cancer, PCa)是男性常见的恶性肿瘤之一,其发病率和死亡率在全球范围内呈持续上升趋势。神经侵犯(perineural invasion, PNI)是反映 PCa 侵袭性的关键病理特征,与肿瘤局部进展、术后复发及患者预后密切相关。因此,术前识别 PNI 对于患者风险分层、神经保留手术决策及个体化治疗具有重要临床意义。然而,PNI 的判定目前仍以术后组织病理学检查为主要依据,术前缺乏成熟的无创预测手段。

近年来,多参数磁共振成像凭借多序列成像优势,可从组织结构、扩散及微循环等方面刻画 PCa 的生物学特征。前列腺周围脂肪组织(periprostatic adipose tissue, PPAT)作为 PCa 肿瘤微环境的重要组成部分,其脂肪含量及相关定量影像特征已被证实与 PCa 分级及侵袭性存在密切关联。此外,基于胸部 CT 平扫的体成分分析(body composition analysis, BCA)可获取肌肉及脂肪组织分布信息,反映患者营养、代谢及全身状态,相关体成分异常与多种恶性肿瘤的侵袭性及不良预后密切相关。

现有影像学研究主要从局部肿瘤形态及组织特征评估 PCa 侵袭性,而全身肌肉脂肪组成、肿瘤周围脂肪微环境与临床状态之间的潜在关联尚未得到充分关注。本研究回顾性分析 PCa 患者术前胸部 CT 体成分指标、PCa 病灶及 PPAT 多参数 MRI 定量参数和临床实验室指标,通过组间差异分析及多因素 logistic 回归筛选 PNI 独立预测因子,分别建立单一及联合预测模型,并采用 ROC 曲线评价各模型的预测效能,进一步构建联合预测模型,以探讨多模态影像及临床指标联合预测 PCa PNI 的价值,为 PCa 术前风险分层及个体化治疗决策提供依据。详见内文第 25 页。

磁共振生境成像在妇科常见恶性肿瘤中的研究进展

.....周恒，鲁际，杨春香，蒋韬，张天羿（207）

基于深度学习的磁共振成像体成分分析研究进展

.....梁永朝，王译欧，张煜，张晓东（216）

基于医学影像的体质成分分析及临床应用进展

.....张钦和，李文豪，刘爱连（224）

磁共振成像

办精品期刊 促学科发展 惠百姓健康

官方网站	在线投稿	知乎平台	官方微博	搜狐平台	网易平台	哔哩哔哩	企鹅号	微信平台

CHINESE JOURNAL OF MAGNETIC RESONANCE IMAGING

磁共振成像 杂志社

www.chinesemri.com

CHINESE JOURNAL OF MAGNETIC RESONANCE IMAGING

ISSN 1674-8034, CN 11-5902/R, CODEN CCIHBW, Established in 2010 Monthly Vol. 17, No. 9, Sep 20, 2026

Responsible Institution

National Health Commission of the
People's Republic of China

Sponsor

Chinese Hospital Association
Beijing Tiantan Hospital of Capital
Medical University

Lifetime Honorary Editor-in-Chief

DAI Jianping

Editor-in-Chief

JIN Zhengyu

Associate Editor-in-Chief

CHEN Min	CHENG Jingliang
FU Haihong	HE Guangjun
HONG Nan	LIU Shiyuan
MA Lin	SONG Bin
TIAN Jie	WANG Meiyun
XIAN Junfang	YAN Fuhua
ZHAO Xinming	

President

HE Guangjun

Editing

Editorial Board of Chinese Journal of
Magnetic Resonance Imaging

Publishing

Publishing House of Chinese Journal
of Magnetic Resonance Imaging

Address

Room 020, 1st Floor, Building 22, Xuanwumen
East Street, Xicheng District, Beijing, China

General Distributor

Domestic: Beijing Newspaper and
Periodical Distribution Bureau of China
Post Group Co., Ltd.
Postal Code: 2-855
Overseas: China International Book
Trade Group Co., Ltd., P.O. Box 399,
Beijing, China
Code No.: M 8958

Tel & Fax 8610-67113815

E-mail editor@cjmri.cn

Website www.chinesemri.com

Price: USD 30.00

Contents

SPECIAL FOCUS

- 1 Editorial on precise body composition imaging evaluation and clinical application
CHENG Xiaoguang, YAN Dong, WANG Ling, ZHAO Jian
- 5 The value of chest CT-derived body composition analysis combined with amide
proton transfer-weighted imaging in predicting functional outcomes in patients
with acute ischemic stroke
*MA Changjun, ZHANG Qinhe, HUANG Yiping, LIU Jiahui, WANG Xiulin, LI Ying,
CONG Fengyu, LIU Ailian, LIU Jing, WANG Jiazheng*
- 16 The value of preoperative prediction of tumor budding grade in stage T3-T4 rectal
cancer based on abdominal CT body composition analysis combined with diffusion
kurtosis imaging technique
*CHEN Anliang, ZHANG Qinhe, LI Wenhao, XIE Suling, WANG Xiulin, WANG Hongkai,
SUN Yinan, WEI Qiang, LIU Ailian*
- 25 Predicting perineural invasion in prostate cancer using chest CT body composition
and multiparametric MRI of prostate lesions and periprostatic fat
*WANG Siqi, ZHANG Qinhe, WANG Xiulin, CHEN Lihua, WANG Hongkai, SUN Yinan,
LIU Ailian*
- 34 Clinical value of body mass index and paraspinal muscle MRI proton density fat
fraction in recurrence in patients with chronic low back pain
*ZHONG Yuxuan, HE Bo, CHEN Jiaxin, LI Chunli, ZHANG Zhenguang, YANG Lei,
HU Jiayao, YANG Juntao, LUO Mingbin, HUANG Yilong*
- 42 Effect of fat deposition on the atherogenic index of plasma in postmenopausal
females
MIAO Miao, HAN Xintian, GAO Lei, LIU Ying, ZHANG Wei, ZHAO Jian

ORIGINAL RESEARCH

CLINICAL ARTICLES

- 49 Analysis of coordinated changes in brain structure and function in obese children
based on multimodal MRI
LI Qian, ZHAO Jun, WANG Xin, WANG Ruizhu
- 55 Abnormalities in static and dynamic amplitude of low-frequency fluctuations and
their spatial correlations with the dopamine / 5-hydroxytryptamine systems in
patients with autism spectrum disorder
TAN Jinsha, HAN Chao, SI Yuning, ZHANG Shuting, WANG Meiyun
- 62 Altered intranetwork functional connectivity in Parkinson's disease: An independent
component analysis study
WANG Yapeng, CUI Xiaofeng, ZHAO Beibei, HU Tao, LIN Bixia, LIANG Hengrui
- 69 Resting-state functional MRI study of post-stroke cognitive impairment based on
multiparametric brain function analysis
*ZHANG Yiyao, PAHATI Tuxunjiang, YIMURAN Subi, AINIKAERJIANG Aihemaiti,
XU Rui, HANJIAERBIEKE Kukun, WANG Yunling*

- 75 Association between amide proton transfer signal and cognitive impairment in patients with obstructive sleep apnea syndrome
WEI Hongyue, LU Xueting, LIN Shiwei, LI Shuo, QIU Yingwei
- 84 Value of multi-delay arterial spin labeling in evaluating territorial perfusion injury in patients with posterior circulation ischemic stroke
ZHANG Yuting, RUAN Ao, LI Lulu, SHANG Songan, QIU Anqi, ZHI Tao, ZHANG Hongying, CHEN Beilei, YE Jing
- 92 Construction of cerebral blood flow networks based on Jensen-Shannon divergence: Graph theoretical analysis in patients with mild cognitive impairment
LIANG Yanni, YANG Dan, YANG Wenxia, KANG Siru, LI Yisu, ZHANG Jing
- 102 Voxel-based fMRI analysis of the effect of acupuncture on cerebral hemispheric lateralization in patients with ischemic stroke
XU Mengfang, ZOU Yihuai, XU Tianjiao, CUI Fangyuan, REN Yi, HAN Xiao
- 110 A comparative study of plaque and circle of Willis anatomical characteristics between first-episode and recurrent anterior circulation ischemic stroke patients based on HR-MR-VWI
WANG Zehua, HE Jinlong, GAO Yang, HAO Xiangcheng
- 118 Diagnostic performance of a multiparameter combined model based on 3D-ASL and TDD-MRI for distinguishing true progression from pseudoprogression of glioma after postoperative radiotherapy
CHANG Junwei, HU Wanjuan, HAN Yuping, LI Yisu, DING Xue, ZHANG Jing
- 129 Value of high-resolution T2-weighted imaging fused with field-of-view optimized and constrained undistorted single-shot diffusion-weighted imaging in preoperative T staging of rectal cancer
FU Shuai, ZHU Pan, HU Meiyu, LI Wenru, CHEN Chang, GUAN Yilin, PAN Ximin
- 136 Magnetic resonance image compilation combined with MUSE-DWI for preoperative evaluation of neurovascular invasion in rectal cancer: Quantitative analysis of intratumoral and peritumoral parameters
ZHU Ye, CHENG Dongliang, DENG Qi, YE Jianling, YANG Benkun, YANG Yunjun, LIU Jianping
- 144 Phosphorus-31 magnetic resonance spectroscopy assessment of calf skeletal muscle energy metabolism in patients with lower extremity peripheral artery disease
ZHONG Siyi, ZHANG Qinhe, WANG Shigeng, LIN Liangjie, PENG Jing, XU Xiaofang, SONG Qingwei, WANG Jiazheng, JI Donghua, LIU Ailian

ORIGINAL ARTICLE

- 152 Neuroprotective therapy and visualization of acute ischemic stroke based on inflammation-targeted MRI molecular probe in mice
JIANG Wenhui, HUANG Qinwen, NAN Jin, XIA Chundongqiu, ZHANG Jun

TECHNICAL ARTICLE

- 162 Comparison of diameter measurements of pulmonary solid nodules and image quality between 0.55 T and 1.5 T 3D-UTE MRI at different respiratory phases
ZHANG Yi, ZHANG Huijie, LI Wei, WANG Xiang, MA Shuai, QIU Jianxing, LIU Jia

CASE REPORT

- 172 Bilateral primary renal cell carcinomas of distinct histologic subtypes: CT and MRI findings with a case report and literature review
ZHANG Qi, LIU Jianqiang, HAN Sitong, ZHAO Jianhong

About the cover

Prostate cancer (PCa) is one of the most common malignancies in men, with its incidence and mortality continuing to increase worldwide. Perineural invasion (PNI) is a key pathological feature indicative of the invasive potential of PCa and is closely associated with local tumor progression, postoperative recurrence, and adverse clinical outcomes. Therefore, preoperative PNI identification is essential for risk stratification, nerve-sparing surgical planning, and individualized treatment. However, the diagnosis of PNI currently relies primarily on postoperative histopathological examination, and reliable noninvasive methods for its preoperative prediction remain limited.

In recent years, multiparametric magnetic resonance imaging (mpMRI) has shown considerable potential for characterizing PCa biological features by providing information on tissue structure, water diffusion, and microvascular perfusion. Periprostatic adipose tissue (PPAT), an important component of the tumor microenvironment of PCa, has been increasingly recognized as biologically relevant, with its fat content and quantitative imaging characteristics showing close associations with PCa grade and invasiveness. In addition, body composition analysis (BCA) based on non-contrast chest CT can provide quantitative information on the distribution of skeletal muscle and adipose tissue, thereby reflecting patients' nutritional, metabolic, and systemic status. Abnormalities in body composition have also been closely associated with tumor aggressiveness and adverse outcomes in various malignancies.

Previous imaging studies have primarily focused on local tumor morphology and tissue characteristics in the assessment of PCa aggressiveness, whereas the potential relationships among systemic muscle and adipose composition, the peritumoral adipose microenvironment, and clinical status have received comparatively limited attention. In this study, we retrospectively analyzed preoperative chest CT-derived body composition parameters, quantitative mpMRI parameters of PCa lesions and PPAT, and clinical laboratory indices in patients with PCa. Group comparisons and multivariable logistic regression analyses were performed to identify independent predictors of PNI. Subsequently, individual and combined predictive models were developed, and their predictive performance was evaluated using ROC curve analysis. The clinical value of integrating multimodal imaging and clinical parameters for the preoperative prediction of PNI in PCa was further investigated, with the aim of providing a noninvasive basis for preoperative risk stratification and individualized treatment decision-making in patients with PCa. Please see text page 25.

REVIEWS

175 Acupuncture at Shenting acupoint for cognitive impairment: Central effects revealed by rs-fMRI and future perspectives
HOU Yu, WANG Yang, PENG Cailiang, ZHAO Bin, LI Xiaoling

183 Research progress of structural and functional MRI on acupuncture treatment for post-stroke cognitive impairment after ischemic stroke
PENG Cailiang, WANG Yang, WANG Peng, LI Xiaoling

190 Advances in imaging-data-based machine learning methods for prognosis prediction of acute ischemic stroke
ZHOU Baozhen, CHEN Fei

199 Research progress of magnetic resonance proton density fat fraction in extra-hepatic fat quantification
KUANG Lanqiong, CHENG Yu, ZHU Yong, YANG Lixia

207 Research progress of magnetic resonance habitat imaging in common gynecological malignant tumors
ZHOU Heng, LU Ji, YANG Chunxiang, JIANG Tao, ZHANG Tianyi

216 Advances in deep learning-based body composition analysis with magnetic resonance imaging
LIANG Yongzhao, WANG Yiou, ZHANG Yu, ZHANG Xiaodong

224 Clinical application progress of imaging-based body composition analysis
ZHANG Qinhe, LI Wenhao, LIU Ailian

磁共振成像

办精品期刊 促学科发展 惠百姓健康

官方网站	在线投稿	知乎平台	官方微博	投稿平台	网易平台	哔哩哔哩	企鹅号	微信平台

CHINESE JOURNAL OF MAGNETIC RESONANCE IMAGING